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Kurzfassung 
Die historischen Weinberge traten in der Thüringer Mulde weit verbreitet auf. Dagegen findet 
man bei den gegenwärtigen Weinbergen eine Konzentration auf das Ilm- und Saaletal. Wegen 
der Jahresmitteltemperatur von 9 Grad im Saaletal von der Ilmmündung bis nach Jena und 
den günstigen S- und SW-Hängen in den östlichen Seitentälern der Saale mit Höhenlagen 
unter 300 m ü. NN sind diese besonders für die Erweiterung des Weinbaues geeignet. 

Abstract 
The position of vineyards in the Thuringian Depression 

The historical vineyards were widely spread in the Thuringian basin. In contrast, the vinyards 
are mainly located in the valley of the rivers Ilm and Saale in present time. Due to average 
annual temperature above 9 degree in the middle Saale valley, extending from the mouth of 
the river Ilm to the town of Jena, the south and south-west exposed hill slopes at the eastern 
tributary valleys of the river Saale, combined with an absolute altitude below 300 meters, the 
latter are especially suitable to extent the winegrowing. 
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